
Cənubi Qafqazda yaradılmış yeni tarixi reallıqlar 
Brüsseldə dünya ictimaiyyətinə çatdırıldı 

Müsahibimiz Milli Məclisin deputatı, professor Elman Nəsirovdur
– Elman müəllim, Prezident 

 İlham Əliyevin Avropa İttifaqı-
nın Şərq Tərəfdaşlığı Proqramı 
çərçivəsində Brüsselə səfəri və ora-
da keçirdiyi görüşlər, mətbuat konf-
ransında səsləndirdiyi fikirlər böyük 
maraqla izlənildi. Azərbaycanın 
beynəlxalq aləmin maraq dairəsində 
olmasının səbəbi nədir?

– Bunun başlıca səbəbi İkinci 
Qarabağ müharibəsində 44 gün 
ərzində Ermənistanın 30 illik işğalçılıq 
siyasətinə Azərbaycanın son qoy-
ması və düşməni diz çökdürməsidir. 
Bilirsinizmi, bu vaxtadək dünyada 
çox müharibələr olub. Ancaq heç bir 
ölkə bu qədər qısa vaxtda düşməni 
kapitulyasiyaya məcbur edə bilməyib. 
Bunu tarixdə ilk dəfə bizim ölkəmiz 
etdi. Nəzərə alsaq ki, 30 il ərzində 
dünyanın qüdrətli dövlətləri, nü-
fuzlu beynəlxalq təşkilatları, hətta 
ATƏT-in Minsk qrupu da münaqişəni 
tənzimləməkdə aciz idilər. Ancaq 
möhtərəm Prezidentimiz, Ali Baş 
Komandan İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə biz münaqişəyə son qoyduq və 
ərazi bütövlüyümüz bərpa olundu. 
Müharibədən bir həftə sonra Prezident 
İlham Əliyev və Birinci vitse- prezident 
Mehriban Əliyeva işğaldan azad 
edilmiş ərazilərə səfər etdilər. Həmin 
ərazilərdə Azərbaycan bayrağı qal-
dırıldı, yenidənqurma, bərpa-abadlıq 
işlərinin təməli qoyuldu. Bu gün həmin 
ərazilərdə bərpa işləri geniş vüsət 
alıb. Görülən işlər dünya ictimaiyyətini 
heyrətə salıb. Çünki qısa müddətdə 
nəhəng işlər görülüb. Əlbəttə, bütün 
bunlar diqqətdən yayınmır.

Digər tərəfdən, möhtərəm 
 Prezidentimiz ilk dəfə idi ki, Brüsselə 
qalib ölkənin başçısı kimi gedirdi. Elə 
buna görə də Avropada yaşayan soy-
daşlarımız Prezident İlham Əliyevi bö-
yük coşqu ilə qarşıladılar. Bu, xaricdə 
yaşayan həmvətənlərimizin  Prezident 
İlham Əliyevin siyasi kursuna 
göstərdikləri dəstəyin bariz nümunəsi 

idi. Bu səfər, həm də müzəffər Ali Baş 
Komandan İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
Vətən müharibəsində qazanılmış tarixi 
Qələbə, habelə Ermənistan tərəfindən 
törədilmiş sülh və insanlıq əleyhinə 
cinayətlərin, o cümlədən müharibə 
cinayətləri ilə bağlı həqiqətlərin dünya 
ictimaiyyətinə çatdırılması baxımından 
mühüm əhəmiyyət kəsb edirdi.

– Səfər zamanı müharibədən 
sonrakı dövrlə bağlı geniş 
müzakirələr aparıldı və həllini 
gözləyən məsələlərlə bağlı razılaş-
ma əldə olundu. 

– Ermənistanın siyasi və hərbi 
rəhbərliyi artıq dərk etməyə başla-
yıb ki, bundan sonra Azərbaycanın 
qarşısında tab gətirə bilməyəcək. 
Ölkəmiz getdikcə həm iqtisadi, 
həm siyasi, həm də hərbi cəhətdən 
qüvvətlənir. Ona görə də Ermənistan 
Azərbaycanın irəli sürdüyü şərtlərlə 
razılaşmaq məcburiyyətindədir. Bu 
səfər zamanı Prezident İlham Əliyev 
Avropa İttifaqı Şurasının  prezidenti 
Şarl Mişel və Ermənistanın baş 
naziri Nikol Paşinyanla üçtərəfli, 
daha sonra isə Ermənistan baş 
naziri ilə ikitərəfli görüş keçirdi. Bu, 
postmüharibə dönəmində ikitərəfli 
formatda keçilirən ilk görüş idi. Eyni 
zamanda, müharibədən sonrakı dövrlə 
bağlı geniş müzakirələr aparıldı və 
həllini gözləyən iki mühüm məsələ ilə 
bağlı razılaşma əldə olundu: birincisi, 
Ermənistanla Azərbaycan arasında 
sərhədin delimitasiyası üçün eks-
pert qrupunun yaradılması ilə bağlı 
razılaşma. İkincisi isə Azərbaycanla 
Naxçıvanı birləşdirəcək kommunika-
siya dəhlizlərinin açılması. Bu məsələ 
Ermənistanın öhdəliyi kimi bir daha 
təsdiqləndi. Belçikada elan olunan 
nüanslar buna qədər Soçi görüşündə 
də razılaşdırılmışdı. 

Ümumiyyətlə, Brüssel görüşü, 
10 noyabr 2020-ci il, 11 yanvar və 
26 noyabr 2021-ci il razılaşmalarına 
sadiqliyi nümayiş etdirən mühüm 

addım kimi qiymətləndirilməlidir. De-
kabrın  14-də Avropa İttifaqı Şurasının 
 prezidenti Şarl Mişel Brüsseldə Pre-
zident İlham Əliyev və Ermənistanın 
baş naziri Nikol Paşinyan ilə keçiril-
miş üçtərəfli görüşün nəticəsinə dair 
yaydığı bəyanatda da bu məsələyə 
toxundu. Şarl Mişel bildirdi ki, 2020-
ci il 10 noyabr, 2021-ci il 11 yanvar 
və 26 noyabr (Soçi) görüşləri və 
bəyanatlarından irəli gələn öhdəliklər 
yerinə yetirilməlidir. Bəyanatda ilk dəfə 
olaraq, Avropa İttifaqının gündəliyinə 
itkin düşmüş şəxslər mövzusu 
daxil edilib, onların taleyinə aydınlıq 
gətirilməsinin zəruriliyi qeyd olunub.

Avropa İttifaqı Şurası prezidentinin 
bəyanatında, həmçinin minatəmizləmə 
səylərinə, münaqişədən əziyyət 
çəkmiş insanlara, xüsusilə 
yenidənqurma fəaliyyətlərinə dəstək 
ifadə edilib. Habelə sərhədlərin demar-
kasiyası və delimitasiyası məsələsində 
Avropa İttifaqı tərəfindən məşvərətçi 
statusda dəstək verilə biləcəyi vur-
ğulanıb. Avropa İttifaqının təşəbbüsü 
ilə keçirilmiş görüşdə Azərbaycanın 
haqlı mövqeyi bir daha təsdiqlənib. 
Şarl Mişel, həmçinin bütün ölkələrin 
suverenliyinə tam hörmət edilərək 
Ermənistan və Azərbaycan arasında, 
xüsusilə də Cənubi Qafqaz kommu-
nikasiya infrastrukturunun bərpasının 
vacibliyini vurğulayıb.

Brüssel görüşündə tərəflərin açıq 
şəkildə müzakirələr aparması üçün 
əlverişli şərait yaradıldı. İki dövlətin 
rəhbəri həllini gözləyən məsələlərlə 
bağlı ətraflı və dərin təhlil aparmaq, 
eyni zamanda, müəyyən məsələlərdə 
razılığa gəlmək üçün önəmli imkan 
əldə etdi. Bundan başqa, dövlət başçı-
mız Ermənistanın Zəngəzur dəhlizində 
gömrük yaratmaq fikrinə də münasibət 
bildirdi.

NATO-nun baş katibi Yens 
Stoltenberqlə Prezident İlham Əliyevin 
birgə keçirdiyi mətbuat konfransında 
dövlət başçımızın qəti mövqe ortaya 
qoyması bir daha təsdiqlədi ki, bu dəfə 
də diktə edən tərəf Azərbaycandır. 
Möhtərəm Prezidentimiz Zəngəzur 

dəhlizinin hüquqi rejiminə aydın-
lıq gətirən zaman dedi ki, o, Laçın 
dəhlizinin eynisi olmalıdır. Çünki 
üçtərəfli bəyanatda açıq-aydın deyilir 
ki, Azərbaycan Qarabağla Ermənistan 
arasında əlaqə üçün təhlükəsizliyi 
və maneəsiz çıxışı təmin edir və 
Ermənistan Azərbaycanla Naxçı-
van Muxtar Respublikası arasında 
əlaqələr üçün eyni maneəsiz çıxış 
və təhlükəsizliyi təmin etməlidir. Bu 
gün Laçın dəhlizində gömrük yoxdur. 
Ona görə də Zəngəzur dəhlizində də 
gömrük olmamalıdır. Əgər Ermənistan 
yük və insanlara nəzarət etmək üçün 
öz gömrük qurumlarından istifadədə 
israr etsə, onda biz Laçın dəhlizində 
eynisini israr edəcəyik. Bu, məntiqidir 
və qərar Ermənistan tərəfindən qəbul 
edilməlidir. Biz hər iki varianta hazırıq. 

Regional nəqliyyat əlaqələrinin 
inteqrasiyasının region üçün böyük 
imkan olduğu diqqətə çatdırıldı. 
Çünki Zəngəzur dəhlizi təkcə bizim 
Naxçıvan Muxtar Respublikasına 
çıxış əldə etməyimiz üçün deyil, həm 
də Ermənistanın Naxçıvan Muxtar 
Respublikası vasitəsilə İranla dəmir 
yolu əlaqəsi üçündür. Bununla, 
həmçinin Ermənistan da  Naxçıvan 
Muxtar Respublikası vasitəsilə 
İranla dəmir yolu əlaqəsi əldə edir. 
bundan əlavə, Ermənistan həm də 
Azərbaycan ərazisindən Rusiya 
ilə dəmir yolu əlaqəsi yarada bilir. 
Hazırda Ermənistanın belə bir dəmir 
yolu əlaqəsi yoxdur. Bu, regionda 
həqiqətən müsbət ab-hava yarada və 
hər kəsin xeyrinə ola bilər. 

NATO-nun baş katibi Yens Stol-
tenberqin bu qurumun Azərbaycanla 
tərəfdaşlığında dialoqun və qarşılıqlı 
anlaşmanın önəmli olduğunu vurğula-
ması, uzun illər ərzində Azərbaycanla 
güclü əməkdaşlıq etdiklərini, hazırda 
bu əməkdaşlığın bir çox sahələri, 
bacarıqların inkişafından tutmuş enerji 
təhlükəsizliyinə qədər olan sahələri 
əhatə etdiyini bildirməsi bu nüfuzlu qu-
rumun Azərbaycana əlaqələrinin daha 
da möhkəmləndirilməsinə maraqlı 
olmasından xəbər verir.

– Ermənistan rəhbərliyi, 
deyəsən, bu dəfə konstruktiv möv-
qe nümayiş etdirdi...

– Həqiqətən də belə oldu. Bu 
görüşlərdə Ermənistan rəhbərliyinin 
konstruktiv mövqe nümayiş etdirməsi 
diqqətdən yayınmadı. Prezident 
İlham Əliyevin bütün təşəbbüsləri 
Ermənistan rəhbərliyi tətəfindən də 
qəbul edildi. Müxtəlif mənbələrdən 
verilən məlumatlara görə, Nikol 
Paşinyanın öz ölkəsində hökumətin 
iclasında çıxışı zamanı “Azərbaycan 
Prezidenti ilə dəmir yolunun tikintisi 
ilə bağlı əldə olunan razılaşmaların 
icrası regiondakı siyasi, iqtisadi, eləcə 
də təhlükəsizlik mühitini dəyişəcək” 
fikirlərini səsləndirməsi də bun-
dan xəbər verir. Artıq hiss edirlər 
ki, Azərbaycan bütün sahələrdə 
Ermənistandan qat-qat üstündür və 
irəli sürülən təkliflərlə razılaşmaq 
məcburiyyətindədir. Bu, həm də onla-
rın ölkələrinin də dirçəlməsinə kömək 
edə bilər.

Hesab edirəm ki, Brüssel görü-
şü daha əvvəl Rusiyanın vasitəçiliyi 
ilə imzalanmış bəyanatların 
möhkəmləndirilməsinə, götürülən 
öhdəliklərin yerinə yetirilməsinin 
təmin olunmasına xidmət edən bir 
görüş idi. Bu baxımdan Brüssel 
müzakirələri irəliyə doğru bir addım 
kimi qiymətləndirilməlidir.

Söhbəti qələmə aldı:  
Əliqismət BƏDƏLOV,  

“Xalq qəzeti”

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev bu günlərdə Brüsseldə səfərdə olarkən 
Avropa İttifaqı Şurasının Prezidenti Şarl Mişellə, NATO-nun Baş katibi Yens 
Stoltenberqlə görüşlər keçirib, ölkəmizin Avropa İttifaqı ilə əməkdaşlığı, 

Ermənistanla münaqişədən sonra regiondakı vəziyyətlə bağlı danışıqlar aparıb. 
Təbii ki, Azərbaycan liderinin diplomatik məharəti bu görüşlərdə də özünü göstərib 
və ölkəmizin bu məsələlərə yanaşması həm Avropa İttifaqı, həm də NATO-da ciddi 
dəstək qazanıb. Bu barədə fikirlərini bölüşən jurnalist, “Qızıl Qələm” və “Zərdabi” 
mükafatları laureatı Nəcəfqulu Nəcəfov bildirdi: 

İnanırıq ki, Cənubi Qafqaz 
regionuna sülh günəşi doğacaq 

– Qeyd etməliyəm ki, Azərbaycan 
vətəndaşı olaraq Brüsseldə baş verən 
bütün hadisələri böyük maraqla izlədik və 
Prezident İlham Əliyevin ədalətli və prinsi-
pial mövqeyinin ən müxtəlif səviyyələrdə 
dəstəklənməsindən məmnun olduq. Bir 
daha əmin olduq ki, Azərbaycan lideri istər 
delimitasiya və demarkasiya, istər nəqliyyat 
və kommunikasiyaların açılması, istərsə də 
Ermənistanla sülh müqaviləsinin imzalan-
ması məsələləri ilə bağlı ciddi irəliləyişə nail 
olub. Bütün bunlar vətəndaş olaraq bizim hər 
birimizin gözləntiləridir. Şübhəsiz ki, hər bir 
azərbaycanlı Cənubi Qafqazda sülh yaran-
masını istəyir və Ermənistanın da normal-
laşma ilə bağlı lazımi addımlar atacağını 
gözləyir. Prezident İlham Əliyev də Brüssel 
görüşlərində bəyan edib ki, regionda kifayət 
qədər müharibə olub, qan tökülüb, yetər, 
daha sülh və sabitliyin təmin olunması üçün 
addımlar atmaq lazımdır.

Dövlətimizin başçısı beynəlxalq 
təşkilatların regionda sülh prosesinə 
dəstəyini də yüksək qiymətləndirib, dekabrın 
15-də Avropa İttifaqı Şərq Tərəfdaşlığının 
VI Sammitində çıxışı zamanı bildirib ki, 
bu məsələdə Avropa İttifaqının səyləri 
təqdirəlayiqdir. Aİ Şurasının Prezidenti Şarl 
Mişelin bu ilin iyul ayında Cənubi Qaf-
qaz regionuna, o cümlədən Azərbaycana 
səfəri çərçivəsində bununla bağlı ətraflı 
müzakirələr aparılıb. Şarl Mişelin təşəbbüsü 
ilə dekabrın 14-də Azərbaycan Preziden-
ti və Ermənistanın baş naziri arasında 5 
saata yaxın davam edən müzakirələr də 

konstruktiv keçib. Prezident Ermənistanla 
Azərbaycan arasında münasibətlərin nor-
mallaşmasına verdiyi töhfələrə görə Şarl 
Mişelə minnətdarlığını bildirib. Şarl Mişelin 
təşəbbüsü ilə aparılan danışıqlar zama-
nı Ermənistanla Azərbaycan arasında 
münasibətlərin normallaşması, sərhədlərin 
delimitasiyası və demarkasiyası, nəqliyyat 
infrastrukturunun, xüsusilə də dəmir yolu 
xəttinin çəkilməsi kimi məsələlər müzakirə 
olunub. Dövlətimizin başçısı, eyni zamanda, 
iki ölkə arasında yaranmış konstruktiv mühitin 
əldən verilməməsi və yaranmış fürsətdən 
istifadə edərək regionda davamlı sülhün 
təmin olunması istiqamətində səylərin davam 
etdirilməsinin vacibliyini qeyd edib.

Prezident deyib ki, son zaman-
lar Ermənistanla Azərbaycan arasında 
münasibətlərin normallaşdırılması üçün 
münbit zəmin yaranıb. Onun sözlərinə görə, 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsi Azərbaycanın 
özü tərəfindən hərbi-siyasi yollarla həll edilib. 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsi artıq yoxdur və 
hər iki ölkə gələcəyə baxmalıdır.

Cənab İlham Əliyev 28 il ərzində danı-
şıqlarda hər hansı nəticəyə nail olmamış 
 ATƏT-in Minsk qrupundan yeni geosiyasi 
reallığa uyğun cavab gözlədiyini bildirib. 
Azərbaycan tərəfi hesab edir ki, Ermənistanla 
Azərbaycan arasında sülh sazişinin hazır-
lanması, sərhədlərin delimitasiyası, insanlar 
arasında təmasların yaradılması, etimad 
quruculuğu tədbirləri və digər məsələlərdə 
Minsk qrupu tərəfindən kömək göstərilə bilər.

Prezident İlham Əliyev işğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə minalar məsələsinə də to-
xunaraq Azərbaycanın mülki vətəndaşlarının 
bundan əziyyət çəkdiyini və bu günə qədər 
200-ə yaxın insanın həlak olduğunu və ya 
yaralandığını bildirib. Avropa İttifaqı və üzv 
dövlətlər tərəfindən Azərbaycana mina prob-
leminin aradan qaldırılması üçün texniki və 
maliyyə yardımının göstərilməsinin vacibliyini 
diqqətə çatdırıb.

Bütün bunlar deməyə əsas verir ki, 
Azərbaycan liderinin ardıcıl, davamlı və 
məqsədyönlü səyləri nəticəsində yaxın 
vaxtlarda yaşadığımız regiona yenidən sülh 
günəşi doğacaq, insanlar rahat nəfəs alacaq-
lar. 

Paşa ƏMİRCANOV, “Xalq qəzeti”

Brüssel səfəri Azərbaycanın beynəlxalq 
aləmdə artan reytinqinin göstəricisidir
Ermənistan üzərində qazandığımız tarixi Qələbədən sonra Azərbaycanın dünya 

birliyindəki mövqeyi daha da möhkəmlənib. Prezident İlham Əliyevin Soçidə 
üçtərfli görüşdə qəti mövqe nümayiş etdirməsi, Aşqabad şəhərində İqtisadi 

Əməkdaşlıq Təşkilatının XV Zirvə toplantısında Ermənistanın da üzv olduğu Kollektiv 
Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkilatının 3 üzv dövlət başçısının Vətən müharibəsində 
qazandığı şanlı Qələbə münasibətilə Prezident İlham Əliyevi təbrik etməsi və 
Brüsseldə keçirilmiş Avropa İttifaqının Şərq Tərəfdaşlığının VI Sammitində keçirilən 
görüşlər də bunu təsdiq edir. 

Dövlət başçımızın NATO-nun 
baş katibi Yens Stoltenberqlə görüşü 
maraqla izlənildi. Görüşdə Azərbaycan 
ilə NATO arasında uğurlu əməkdaşlığın 
həyata keçirildiyi bildirildi. Alyansın baş 
katibi ölkəmizin qurumun Kosovo və 
Əfqanıstandakı sülhməramlı missiyalardakı 
iştirakını yüksək qiymətləndirməsi və 
Azərbaycanın Əfqanıstana verdiyi dəstəyə 
görə minnətdarlığını bildirməsi hər birimizi 
qürurlandırdı.

Prezident İlham Əliyevin Avropa 
İttifaqı Şurasının prezidenti Şarl Mişel və 
Ermənistanın baş naziri Nikol Paşinyan ilə 
görüşü də diqqət mərkəzində idi. Görüşdə 
Azərbaycanın işğaldan azad edilmiş 
ərazilərinin minalardan təmizlənməsi 
məsələsi də müzakirə mövzusu oldu. Avropa 
İttifaqının bu istiqamətdə Azərbaycana texniki 
yardım göstərməyə hazır olduğunu bildirməsi 
bu qurumun ölkəmizlə əməkdaşlığa önəm 
verməsinin təsdiqidir.

Ermənistan – Azərbaycan dövlət 
sərhədinin delimitasiyası ilə bağlı hər iki 
tərəf müvəqqəti işçi qrupun yaradılması 
ilə bağlı razılığa gəldi. Eyni zamanda, 
Ermənistan tərəfi öz ərazisindən dəmir yolu 
xəttinin çəkilməsi ilə bağlı üzərinə düşən 
öhdəliyi təsdiq etdi. Bildirildi ki, Ermənistan 
tərəfi dəmir yolunun çəkilişinə tezliklə start 
verəcəkdir. Burada gömrük və sərhəd 
nəzarəti məsələlərinin qarşılıqlı prinsip 
əsasında təmin olunması barədə razılığa 
gəlinib.

Göründüyü kimi, artıq Ermənistan 
Azərbaycanın bütün şərtlərini qəbul 
etmək məcburiyyətindədir. Azərbaycan və 
Ermənistan rəhbərlərinin Brüssel görüşü 
ilə bağlı Avropa İttifaqı Şurasının prezidenti 
tərəfindən verilən bəyanat ermənilərin bütün 
ümidlərini puç etdi. Bəyanatda Qarabağın 
statusuna və Minsk qrupuna dair bir cümlə 
belə yox idi. Ümumiyyətlə, Brüsseldə 

keçirilən görüşlərdə, kimsənin dilindən bu 
barədə bir söz səsləndirilmədi. Bütün bunlar 
ondan xəbər verir ki, ermənilərin daim ortaya 
atdığı məsələlər Brüseldə də dəstək ala 
bilmədi. 

Təbii ki, ermənilərin ən böyük arzusu 
Brüsseldə yenə də “status”, “Minsk qrupu” 
sözlərini eşitmək idi. Ancaq ölkəmizin 
getdikcə artan nüfuzu bu dəfə də onların 
arzusunu ürəklərində qoydu. Əslində, 
bu, ölkəmizin beynəlxalq aləmdə növbəti 
diplomatik uğurudur. Həm də o deməkdir 
ki, artıq yetər, Ermənistan reallıqlarla 
hesablaşmalıdır. Reallıq da odur ki, 
beynəlxalq hüquq Azərbaycan tərəfindədir. 
Bununla yanaşı, real güc də Azərbaycanın 
tərəfindədir. Ermənistan bununla 
hesablaşmağa məhkumdur. Brüsseldə 
keçirilən görüşlər də bunu təsdiqlədi.

Azər SÜLEYMANOV, 
Yeni Azərbaycan Partiyası Nəsimi rayon 

təşkilatının sədri

İnformasiya müharibəsinin də qalib sərkərdəsi 

Ümumiyyətlə, İkinci Qarabağ 
müharibəsində qazandığımız tarixi 
Qələbədə əsas amillərdən biri də 
informasiya cəbhəsində Ermənistana 
qalib gəlməyimiz oldu. Təsəvvür 
edin ki, Vətən müharibəsi dövründə 
möhtərəm Prezidentimiz, eyni za-
manda, Ali Baş Komandan kimi, 
demək olar ki, dünyanın 30-dan çox 
aparıcı nüfuzlu media qurumlarına 
geniş müsahibələr verdi. Beynəlxalq 
ictimaiyyət tərəfindən böyük ma-
raqla izlənilən bu müsahibələrin hər 
biri düşmənlə aparılan informasiya 
müharibəsində qalibiyyət simvoluna 
çevrildi. Müharibə aparan bir ölkənin 
dövlət başçısı ağır və mürəkkəb iş 
rejimi olmasına baxmayaraq, kütləvi 
informasiya vasitələrinə xüsusi diqqət 

göstərirdi. Ali Baş Komandanımız hər 
iki cəbhədə qalib gəldi. 

Dövlət başçımız “El Pais" qəzetinə 
müsahibəsində növbəti dəfə erməni 
vandalizmini, qəddarlığını ifşa etdi. 
Dedi ki, Ermənistan işğal etdiyi 
Azərbaycan ərazilərində mədəni 
irsimizə qarşı soyqırımı törədib. 
Şəhər və kəndlərimiz yerlə-yeksan 
edilib. Həmin ərazilərdə səfərdə olan 
diplomatik korpusun nümayəndələri, 
Avropa və dünyanın digər yerlərindən 
olan jurnalistlər də daxil olmaqla, 
minlərlə ziyarətçi erməni vəhşiliyinin 
şahidi oldular. 

Dövlər başçısı dedi ki, Ağdam və 
Füzuli rayonlarının yaşayış məskənləri 
tamamilə yerlə-yeksan edilib. Bütün 
binaların qəsdən dağıdılması və dini 

abidələrimizin məhvi Birinci Qara-
bağ müharibəsi zamanı deyil, işğal 
dövründə törədilib. 67 məsciddən 65-i 
tamamilə dağıdılıb. Qalan 2 məsciddə 
onlar azərbaycanlıların heysiyyətini 
təhqir etmək üçün donuz və inək sax-
layıblar. Ona görə də Azərbaycanda 
çox sayda insan, xüsusilə 
əzizlərini, ərazilərini itirən insanların 
Ermənistana qarşı nifrəti təbiidir. 

Dövlət başçımız İkinci Qarabağ 
müharibəsi başa çatandan sonra 
Azərbaycanın Ermənistandan qa-
baq bütün hərbi əsirləri azad etdiyini 
diqqətə çatdırdı. Hazırda saxlanı-

lan şəxslərin isə hərbi əsir hesab 
edilmədiyini bildirdi. Çünki onların 
əksəriyyəti noyabrın sonunda, 
müharibə başa çatandan, demək 
olar ki, 20 gün sonra işğaldan azad 
edilmiş ərazilərə terror aktları törətmək 
üçün göndəriliblər. İndiyədək  100-dən 
çox saxlanılan şəxs azad edilib. 
Cinayət törədənlər isə mühakimə 
olunub. Beləliklə, bu insanlar heç bir 
beynəlxalq konvensiya ilə hərbi əsir 
hesab edilə bilməzlər. 

Dövlət başçımız xalqımızın 30 
il ərzində ermənilərin işğalından, 
təhqirindən, təkəbbüründən əziyyət 
çəkdiyini bildirdi. Ermənistan ordu-
su bütün beynəlxalq təşkilatların 
sənədlərinə zidd olaraq torpaqları-
mızı dağıdırdılar. İddia edirdilər ki, 
bu torpaq onlara məxsusdur. BMT 
Təhlükəsizlik Şurası, ATƏT, Avropa 
Şurası, Avropa Parlamenti və digər 
beynəlxalq qurumlar Azərbaycanı 
dəstəkləyən qətnamələr qəbul et-
mişdi, lakin Ermənistan isə işğalçılıq 
siyasətindən əl çəkmirdi. Buna bax-
mayaraq, motivasiya, ruh yüksəkliyi və 
cəsarət qələbəmizin əsas amili oldu. 
Bu, milli ləyaqət və qürur məsələsi idi. 

Havva MƏMMƏDOVA,  
tarix elmləri doktoru, professor

19 dekabr 2021-ci il, bazar4

Prezident İlham Əliyev Brüsselə səfəri zamanı diqqət çəkən 
məqamlardan biri də dövlət başçımızın İspaniyanın “El 
Pais" qəzetinə müsahibəsi oldu. Müsahibədə Azərbaycanla 

Ermənistan arasındakı hazırkı vəziyyət, sərhədlərin delimitasiya 
və demarkasiyası ilə bağlı görüləcək işlər, Ermənistanın sülh 
müqaviləsinin imzalanmasına hələ də razılıq verməməsinin 
səbəbləri, 30 il ərzində Ermənistanın işğal etdiyi ərazilərimizdə 
mədəni irsimizə qarşı törətdiyi vəhşiliklər barədə məlumat verildi.
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